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Hvornår skal man tilkalde dyrlæge til sit fjerkræ? 

Ved én eller flere af følgende symptomer: fald i foder- og vandindtagelse, fald i ægproduktion, forøget sygelighed, 
forøget dødelighed over få dage eller blot mistanke om alvorlig sygdom hos fjerkræet bør du tilkalde en dyrlæge. 

Hvis man observerer én eller flere af følgende situationer:

1. Fald i indtagelse af foder eller vand på over 20 % indenfor et døgn,
2. fald i ægproduktionen på 5 % udover det normale produktionsniveau i mere end 2 dage, 
3. en overdødelighed på 3 %-enheder i løbet af 3 dage i forhold til forventet dødelighed for den på-gældende fjerkrætype og alder, skal man 

kontakte fødevareregionen jf. Bekendtgørelse om pligt til overvågning for aviær influenza hos fjerkræ og opdrættet fjervildt nr. 104 af 11/2-
2011. 

Fødevareregionens dyrlæge afgør, om der skal udtages prøver af flokken til undersøgelse for aviær influenza. Prøverne tages af en praktiserende
dyrlæge, der udtager svaberprøver fra øvre luftveje og kloakslimhinde og sørger for at prøverne anbringes i særligt transportmedium og bringes til 
Veterinærinstituttet til PCR-undersøgelse. Analysen vil kunne påvise både høj- og lavpatogen aviær influenza virus. 

Hvis der uden kendt årsag og indenfor et kort tidsrum optræder kraftigt ydelsesfald eller væsentligt forøget sygelighed eller dødelighed skal
man tilkalde en dyrlæge i henhold til Bekendtgørelse om bekæmpelse af Newcastle disease nr. 296 af 16/03/2007 §4, Bekendtgørelse om
beskyttelsesforanstaltninger ved udbrud af lavpatogen aviær influenza af typerne H5 eller H7 i fjerkræ og andre fugle i fangenskab nr. 943 af 
14/09/2006 §4 samt Bekendtgørelse om bekæmpelse af højpatogen aviær influenza nr. 693 af 21/06/2007 §3.

Hvis der optræder akut dødelighed i flokken efter 

1. vejrtrækningsproblemer med hoste, og fuglene står med fremstrakt hoved og hals og vidtåbent næb, eller
2. let rallen, let hovedrysten, næseflåd, øjenbetændelse og fald i æglægningen i en kortere eller længere periode, 

skal man tilkalde en dyrlæge i henhold til Bekendtgørelse om ILT (infektiøs laryngotracheitis) nr. 150 af 25/02-2009 §2.

Hvis der uden kendt årsag og indenfor et kort tidsrum ses væsentligt forøget dødelighed, eventuelt ledsaget af nedstemthed, manglende ædelyst 
og diarré, eller tåre- og næseflåd samt vejrtrækningsproblemer skal man tilkalde en dyrlæge i henhold til Bekendtgørelse om fjerkrækolera 
(Pasteurella multocida) nr.152 af 25/02/2009 §2.

I øvrigt skal man ifølge §27 i Bekendtgørelse af Lov om hold af dyr nr. 814 af 14/07/2012 tilkalde en dyrlæge ved mistanke om forekomst af 
følgende sygdomme på liste 1 til denne lov: aviær influenza eller Newcastle disease, eller på liste 2: salmonellose, fjerkrækolera, hønsetyfus,
infektiøs laryngotracheitis, Mycoplasma gallisepticum, Mycoplasma meleagridis eller ornitose.
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Artiklen er finansieret af Fjerkræafgiftsfonden.

Fjerkræafgiftsfonden

Page 1 of 1Hvornår skal man tilkalde dyrlæge til sit fjerkræ?

28-10-2021http://projektfinansiering.vfl.dk/Fjerkraeafgiftsfonden/2012/Fjerkraeklinik-beredskab/...


